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COLLECTED- DOCUMENTS ON THE CAUSES AND
EVENTS IN THE BLOODY ISLAND MASSACRE OF 1850.

Introduction

This collection of documents was assembled during the year
(1972-73) while in residence as a Fellow at the Center for Advanced Study
in the Behavioral Sciences at Palo Alto. I have long known about the
killing of Andrew Kelsey and Charles Stone who were the first American
settlers in Lake County. My interest in the causes for their demise at
the hands of Indians and the retribution which was followed against the
Pomo applied by U,S. military forces was reawakened during the course of
attending a Center seminar chaired by Professor Percy Cohen, London School
of Economics, on dominance and submission which he organized and in which
I participated.

Large scale killings of California Indians by Spaniards, Mexicans
and Americans happened in the past many times. For some recorded examples
see S, F. Cookl/ and Heizer and Almquist2/,

Of the various massacres, the most fully reported and therefore
most interesting is the one in which United States troops attacked the
Pomo on a small island (named at different times Battle Island, Bloody
‘Island and Upper Lake Island) at the upper end of Clear Lake in 1850. The
attack was in retaliation for the murder in 1849 of two American settlers,
Andrew Kelsey and Charles Stone. Stone, as an individual, does not come
into focus as a person to the extent that Kelsey does3/, but it is never-
theless quite clear that Kelsey at least was a cruel and brutal person
who badly mistreated the local Indians in the vicinity of Kelseyville
where the ranch headquarters were located. Whether or not we deplore or
condone the Indians' killing of Stone and Kelsey, it at least seems clear
that the natives took the action they did with some justification and
provocation.

Y S. F. Cook, The Conflict Between the California Indian and White
Civilization: III, The American Invasion, 1848-1870. Ibero-Americana,
No. 23, 1943,
'3/ R. F, Heizer and A. Almquist. The Other Californians. University of
California Press, 1971 (pp. 13, 28, 30ff).
3/

H, H, Bancroft (see Appendix II, this paper) is uncertain about who
Stone was. Gibbs in 1851 says his given name was Charles



This collection of documents (as the reader will see by consult-
ing the Table of Contents) has been divided into several categories.
There are two official reports, to which are added several semi-official
ones written by persons while serving in some official capacity. These
bear the stamp of respectability or authority which enhances their
credibility. There are some contemporary newspaper accounts, these being,
no doubt, only a smgll sampling of the total number of such. Then we have
the versions of the whole affair written at a later date by historians.
These vary in the detail in which the matter is considered, but they are
interesting from the standpoint of serving as accounts which must have
influenced a wide audience of citizens who were being informed of the
incident for the first time. Finally, and most interesting of all, are
the versions written by or recorded from Indians who were retelling the
story of the massacre, and the reasons why Stone and Kelsey were killed,
which they had heard from older people who had been directly involved.
In general the various kinds of accounts agree, but in detail the sequence
of events, the movements of Indians and military groups, counts of casual-
ties, etc. differ.

Native Americans today are very much interested in American Indian
history, by which they mean history written by, or in terms of, Indians
themselves. They believe that what we now call Indian history is really
the white man's interpretation. As an illustrative example, they could
point to the prestigious and '"authoritative'" Bibliography of the History
of California, 1510-1930 by R. E, Cowan and R. G. Cowan (San Francisco,
1933) which neglects to a point that makes it painfully obvious that it
was deliberate, that Indians were not officially a significant part of
what Cowan and Cowan thought was the real history of California. Here,
in this collection of documentary records, is one historical incident for
which we have both the native and white versions. For California it is, I
believe, unique. Because, as a white scholar, my attempt to reconstruct
the actual events - i.e. to try to harmonize the often conflicting details
of place, time and action - would be another example of whites writing
native history, I have chosen to avoid this and to simply present the
records in the hope that some real Indian historian might attempt to un-
ravel the tangled skein of "historical fact'". While I am completely
sympathetic to the Native Americans' argument that the white version of
Indian history is not the native history (as yet unwritten) of their own
experience vis-a-vis the whites, it is at the same time difficult to see,
at this degree of chronological remove, how Indians can ever write their
own "actual"”, "real", or "objective" interpretation of the history of
their early relations with whites when they are forced, as they must
necessarily be, to depend upon records made only by whites. Having asked
that question, I now say that I believe that it is possible for a still
different variant of historiography to emerge - one that will not be a
wholly new and different history written from the othéer side of the frontier,
but one which is framed with the Indian, as participant (and all too often,
recipient) in the larger scene of the inevitable meeting of Old and New
World civilizations, a conjunction which history tells us, turned out to
the advantage of the Europeans. If that encounter, still being adjusted
to after nearly four centuries of contact, has been for the most part a
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weighted one, I still believe that the whites may still have the chance to
encourage the rediscovery of some of the arcane understanding about man and
nature which, as Europeans, we abandoned so long ago, and have so com-
pletely forgotten that we must be re-instructed. I mean by this only that
American Indians who had lived for not less than twelve and a half thousand
years in the New World, may very well, through their living survivors, be
able to add an important aliquot of information about the ever-changing
experience of men living with other men..

We now return to late twentieth-century reality when looking at
mid-nineteenth century events. The Stone-Kelsey affair illustrates the
problem which California Indians faced after 1846 when the state was
seized by American forces during the Mexican War. California Indians
were Mexican citizens before 1846, and the Treaty of Guadalupe Hidalgo
which was concluded in 1848 specified all such as automatically eligible
to "the title and rights of citizens of the United States'". But the dele-
gates to the California Constitutional Convention of 1849 sidestepped the
question of recognizing non-whites as citizens with the right to vote and
referred this decision to the State Legislature when it should meet after
Congress approved the admission of California to the Union. In 1850 the
first State Legislature met, and among other actions it took, denied the
Indian the right to vote and passed the Act for the Government and Protec-
tion of Indians (Chap. 133, Cal, Stats., enacted April 22, 1850) which
was a thinly disguised authorization for white citizens to hold non-
citizen Indian slaves (Heizer and Almquist, 1971: Chap. 2). No Indian
could serve as a witness for or against any white, and Indians were thus
excluded from recourse to law.

In 1851-52 eighteen treaties were entered into with a number of
California Indian groups, the intent of the U.S., Senate which authorized
these treaties being to secure legal title to the land of California in
exchange for establishing reserves on which the Indians would live and
make their own living with the assistance of the federal government.ﬁ/
The Senate, however, refused to ratify the 18 treaties and the Indians
did not receive the reserves which were stipulated. Despite this, both
the State and Federal governments acted as though Indian land title had
been legally secured, the result being that California Indians could claim
no property rights whatsoever - they were landless and subject to dispos-
session at the will of any white who wanted lands they occupied. By 1852
it was already clear that little or nothing was going to be done by any-
one to help the California Indians who then numbered about 100,000. The
Indian in California in the 1850's and 1860's came to be viewed as an
undesirable and obstructive kind of animal, like the grizzly bear, who
was attributed the qualities of being unpredictable, savage, treacherous,
untrustworthy and should be eliminated. That Andrew Kelsey, and many

Y See R, F, Heizer. The Eighteen Unratified Treaties of 1851-1852 Between

The California Indians and the United States Government. Archaeologi-
cal Research Facility, 1972 (101 pp.).




others of their kind, mistreated Indians was perfectly well known, but
this was of no cause of concern to governmental authorities or ordinary
citizens, While not everyone would have openly approved of the behavior
of Kelsey, nevertheless, when he was killed by the Indians he had abused,
it was the racist views of California whites which came to the front in
condemning the murder of whites and which approved of the slaughter of
the Clear Lake Pomo Indians by troops under Captain Lyon as a ''good les-
son" to the Indians. That Kelsey's murder might be considered justified
was not even considered, nor did any whites, whether they be ordinary
citizens, military personnel, or civil officials, consider that the dead
Clear Lake Indians who had had nothing whatsoever to do with the killing
of Kelsey had got anything but what they deserved. Indians were Indians,
and they were held to be collectively responsible for any act against
whites, :

Troy Duster3/ in his article "Conditions for Guilt-Free Massacre'
proposes certain prerequisites for a massacre to be performed and which
will leave the society under whose auspices the mass killing was carried
out without a sense of guilt. Duster is not addressing himself to mas-
sacres of California Indians, but to more recent instances, but it will be
interesting to list his conditions and test them with the Bloody Island
massacre of 1850, as one incident in the larger ambience of Indian-White:
relations in California at the time. The conditions are:

1, Denial of the humanity of the victims - i.e. they are beyond the per-
mitted area of being "us".

2. Groups such as police or the army treat organizational grounds for
action as superior to individual grounds for action - i.e. the well-
being of the state is equated with the actions of its coercive arms.

3. Loyalty to the coercive organization (i.e. army or police) takes
precedence over every other consideration of loyalty or morality
when this question is raised.

4, Coercive organizations have effective strategies for avoiding blame -
i.e. legal disciplinary forces can represent themselves as acting with
force which is justified, whether in response to aggressive action,
to "keep the peace', etc.

5. The existence of a "target population', a vulnerable group which is
in some way identifiable as separate or different, and whose ability
to fight back is clearly inferior.

6. The necessity to develop a motivation to conduct a massacre - i.e. a
rationalization that the massacre was either required or forced upon
the attackers, and this then becomes the rationalization for the act.

and C. Comstock (eds.). Jossey-Bass, San Francisco, 1971 (pp. 25-36).
-6-
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I believe that the Bloody Island massacre of 1850, if seen in the per-
spective of attitudes which the Americans held about Indians in California
at the time, can be fitted quite comfortably and without.distortion to
Duster's conditions. Condition No. 1 is surely true, as a perusal of the
evaluations of diarists, newspaper articles and letters of army officers
engaged in "protecting whites', or to use another phrase, '"chastising

the hostiles" will show.6/ Condition No. 2 was clearly true in California
in 1850, although at that time military forces were so thinly distributed
that -there existed neither a general nor local police apparatus. As a
consequence, voluntary groups (we would call them today vigilantes or
para-military aggregates) would be formed to carry out a major foray
against the Indians to punish them (i.e. "teach them a lesson'") for some
actual (or, equally as often, fancied) act. When accomplished, these
volunteer groups disbanded, with a sense of having done something important
for "society' (i.e. white society). But, in a more immediate sense, these
self-appointed defenders of the frontier were more often engaging in a
non-hazardous game (for which they were often well-paid) of acting out
their aggressive feelings. We can account for the readiness of California
whites to join volunteer Indian-killing "companies" for several reasons.
Some individuals were out of work and looked to such activity as a means
of making wages and having a little fun., Others, for personal or philo-
sophical reasons saw such service as a duty. But, overriding all of these
(and other reasons or rationalizations) there remains the single and central
motif that the Indian was the bad guy and the American the good guy. And
that is why Duster's Condition No. 2 seems to apply to the California
Indian massacre pattern of the 1850-70 period.

Condition No. 3 was, we can say, not a strongly felt need in
California during the period we are concerned with. Clearly most citizens
would have preferred to have either state militia or federal troops kill
off the Indians if we judge by the endless exhortations in newspapers
urging the troops to stop protecting the thieving, murderous Indians and
eliminate them once and for all. I believe that so few Californians had
any feelings of guilt in 1850-70 about the murdering of one or two or
ten or a hundred Indians, that the escape from a feeling of responsibility
by pointing the blame to authorized coercive groups (army or militia)
simply did not often, or at least generally, become an issue. Legally
Capt. Lyon's punitive expedition of May, 1850, was not justified. Sections
9 and 11 of The "Act for the Government and Protection of Indians" passed
by the California Legislature in April, 1850, provided for the apprehen-
sion and punishment of perpetrators of offences such as the killing of
Stone and Kelsey. No doubt if this question had been raised there would
have been an answer which justified the massacre, but the question was
never brought up. '

s/ For a large collection of these official letters dating from 1847 to

1863 see R, F, Heizer. The Destruction of the California Indians.
Peregrine Press, Salt Lake City, 1973.




_As regards Condition No. 4 which is the strategy of punitive
organizations to escape blame, we can observe that any and all, private
or regular, military or civil authority actions against Indians were ap-
proved of. Any Indian killed "had it coming to him', and public, as
well as official, sentiment did not usually disapprove of any further
reduction of the useless and undesirable Indian population.

Condition No. 5 was an overwhelmingly strong element in California.
The new American. population of California which arrived after the discovery
of gold came with a deep conviction that Indians were a danger and threat
in any area being settled by Americans. This attitude was a part of the
"frontier syndrome'" which had its roots in the earliest European settle-
ment of the Atlantic coast, and had grown with the slow and presumably
inexorable advance of the Americans across the continent to the Pacific
shore. This came to be called "Manifest Destiny", a term no longer cur-
rent, expressing a conviction which only now, in 1972, the American people
(or some of them) are reconsidering in the light of their country's having
lost its first major war - a war into which it has generously, but unthink-
ingly, poured so much energy, non-recyclable natural resources, money, and
human lives. But in the end, when we consider all of the effects of the
American war in Indochina, the wastage of otherwise usefully directed
human effort, of precious and limited raw materials, and of human lives,
these are results which we can live with. The most awful result of our
most recent war is the further development, or reinforcement, of the
brutalization of the American people as a whole. Now, the point of all
this is that there is a feeling (or, I should say, my feeling) that there
is a relationship, however indirect, between the inhumane treatment by
Americans of native Californians in the first two decades of the State's
existence, the Indochina War, the assassination of J. and R. Kennedy and
of Martin Luther King, or the Japanese massacre at Lod Airport, My Lai,
or attacks on the Black Panthers, of Lidice, and a hundred other examples
that could be cited. That relationship, however it might be outlined by
historians, sociologists, social anthropologists, or psychologists, is,
in its ultimate essence, something learned and culturally cultivated.
Is it possible that by reviewing the past we can short-circuit that
continuum and by so doing help, in however small a way, in showing that
the Bloody Island massacre of 1850 at Clear Lake still must lie on our
conscience?

Finally, when we consider Duster's Condition No. 6, the reader no
longer needs the author to help him judge this matter.

But when we really come down to asking the question of why the
people of California between 1848 and 1870 could do what they did to the
Indians, there is no single, simple answer. Important among the reasons
was the apparent fact that the California Indians could not serve an es-
sential function in American society. They were, in brief, an unex-
ploitable resource, an element of the environment for which no advantageous
application could be found. Indians merely existed, not as respected human
occupants of a newly=-acquired territory which was to be settled and de-
veloped, but as unassimilable savages who were in the way of progress - as



the San Francisco Bulletin in 1861 said of them, '"The natural enemies of
civilization" - and they had to be put out of the way. ''Government",
whether it was local, state or federal, vaguely recognized some humani-
tarian responsibility, as also did some citizens and newspaper editors
(those self-appointed guardians of the public conscience), but nothing
was effectively done about providing for and protecting them. The "Act
for the Government and Protection of Indians" enacted by the California
Legislature in its first session (1850) was, by its title, one of humani-
tarian purpose - as we might say today, aimed at the '"preservation of an
endangered species', Actually its intent was a crudely inhumanitarian one
which was constructed by a legislature largely sympathetic to slavery,

and devised with the intent to realize some benefit, however limited,

from the presence of the otherwise useless and threatening alien_gnd un-
wanted population. Despite ineffectual efforts at amelioration,l however
well~-intentioned they may have been, the California Indians who numbered
about 100,000 in 1848 had been reduced to 50,000 (some estimates are as
low as 30,000) by 1870. The reduction process was a combination of the
effects of disease and starvation, with homicide also a very important
element. Denied the right to vote; barred from giving testimony for or
against whites; with no valid claim on tribal lands; with the refusal of
the U.S., Senate to ratify the 18 treaties of 1851-52; prohibited from
possessing firearms; with rivers so polluted by silt from gold mining

that the fish runs were severely reduced and, in some cases, terminated;
the game either killed off or so gun-shy that the bow and arrow was inef-
fective; hunted down like wild animals for whom a bounty was paid; their
women seized; their children kidnapped and sold outright or "indentured";
suffering from introduced diseases (especially venereal types) and wholly
without medical care, it is actually surprising that by 1870 there re-
mained as many living native Californians as there were. Perhaps the worst
was over came in the 1870's when the new Californians, whose economy no
longer relied on gold mining but on industry and farming, developed a
conscience about killing Indians as if they were coyotes. Surely by 1870
when the Indians, reduced in number by a five-fold decimation in two
decades, knew that they were beaten and no longer fought back, it could
not be argued by anyone that there was an "Indian menace" threatening the
whites, By the early 1870's the deplorable condition of the California
Indians had been brought before the public,§/ and the sympathetic response
effected, at least, some relief as well as a halt to the shooting down of
Indians. ' :

Fellow, Center for Advanced Study
in the Behavioral Sciences,
Stanford, 1972-73.

L Among these the 1851-52 treaties (which the Senate refused to ratify) and
the reservation system (which was almost wholly a failure). See fn. 4.

Important as a turning point was "Report of Special Agent John G. Ames
in Regard to the Condition of the Mission Indians of California, with
Recommendations'". Paper "A" Accompanying Report of the Commissioner
of Indian Affairs for 1873, pp. 29-40, 1873.
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I. OFFICIAL AND SEMI-OFFICIAL REPORTS

1. REPORT OF LT. J. W. DAVIDSON, JANUARY 6, 1850.%/

Sonoma, California, January 6th, 1850,

MAJOR: I have the honor to report as follows for the information
of the commanding general:

On the 25th of last month I received information from Mr. Benjamin
Kelsey, that his brother Mr. Andrew Kelsey, and a young man named Stone,
residing with him, had been murdered on the farm of the former, by the
Indians in its vicinity. This farm is situated upon the shore of Clear
Lake, about 70 miles from Sonoma. I started on the morning of the 26th,
taking with me Lieut. Wilson, lst Dragoons, and a detachment from the
squadron of twenty-two men, for the scene of the murder. After the lst
day's march, anxious to reach the farm as early as Mr. Kelsey, who had
set out the day he gave me the news, I separated from the command with
a small party and Mr. Carson as guide. On my way out I met the family
of Mr. Anderson, who lives about 15 miles below Mr. Kelsey, on the lake,
driving in their stock of every description, and abandoning their farm,
for fear of an attack from the Indians. I reached Mr. Kelsey's the third
day out, about 12 o'clock, the heavy roads preventing us from riding
faster, where I found Mr. Kelsey had already arrived with a party of 15
armed citizens, which he had collected. Things were as théy had been
reported to me, The body of Mr. Stone was found in a vat, covered with
hides, and shockingly mangled. The house was robbed of everything it
contained, and the rancherias abandoned. We gave the body of Mr. Stone
as decent a burial as circumstances will permit. Whilst engaged in this,
a party of 12 Indians of the Isla tribe, who live upon the lake, were
captured by us, and would undoubtedly have been put to death by Kelsey's
party, had not the presence of an officer restrained them. I moved about
two miles from the house to camp accompanied by Kelsey's:party, who
placed themselves under my orders, taking with me these Indians. Upon
examining them they said they had nothing to do with the murder, but knew
that two chiefs of the tribe, which lived upon Kelsey's farm, were on an
island in the lake, and they could tell us all about it. I then told
three of them they must go to this island and bring the two chiefs to me,
and that I would retain the remaining nine as hostages for their re-ap-
pearance, either with these chiefs or a good reason for not bringing them.
They said it was good, and started apparently to do so. I then disarmed
the remaining nine, and told them sentinels were placed over them to pre-
vent their escape, until the return of these three, and if they attempted

*/

=" Executive Documents, 31lst Congress, lst Session, Senate Document
No. 52, pp. 64-66. '
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it they would be fired into. The three set off, lurked among the chemi-
sal hills, as we afterwards ascertained, until they supposed all quiet,
when they gave a signal, and the nine started to their feet and ran.

They were promptly fired into by the dragoon and citizen sentinels, and
three of their number fell, who died the next day; during the night
Lieut. Wilson arrived with the command at the house, where I joined him
the next morning, and we then proceeded to examine the trails of the
Indians, and finding many leading south, on the lake, we followed the
main one, and found that the Indians had eluded us by getting on an
island, about 300 yards from shore. The condition of our horses, want

of tools, and in fact there being no timber around us which would float,
prevented our rafting to the island. They refused all intercourse with
us, although every offer was made them consistent with propriety, if they
would give up these two chiefs. I then told them it was their last chance,
and they must now look out for the chastisement deserved. They said "it
was good if we could catch them." The command then returned to the farm,
where after search, the body of Mr. Kelsey was found and buried. He was
killed with five wounds, two of arrow wounds. We remained until Mr. B.
Kelsey could collect such of his stock as would drive, and escorted him
into the settlements. From the information I can get on the subject,
there is no doubt but all the Indian tribes upon the lake are more or less
concerned in this atrocious murder. They have had heretofore a secure
retreat in the islands upon the lake, of which there are several, and use
boats made of atule, of which they have a great many.

The following plan is respectfully submitted by Lieut. Wilson and
myself for the effectual chastisement of these tribes. Two parties of
thirty men each, one on the N,E, and one on the S.W. shore of the lake
acting conj01ntly by signal, can drive them from the country lying on the
lake to these islands. If then, two or three boats, capable of carrying
ten men each, are put upon the lake at the southern extremity, secretly,
they can easily, at night, if managed with caution, surprise them in their
rancherias, and cut them to pieces. Mr. Carson says there is a good road
by which these boats can be transported upon the running-gear of wagons
from Napa to the southern extremity of Clear Lake; and if, at the same
time, a party of fifty strong could be sent up Russian River, (the head
of which is near the northern extremity, and forms another retreat for
these Indians,) they would completely be hemmed in. I mention numbers,
because from the best authorities, the tribes on the lake can raise from
four to six hundred warriors, and those on Russian River much more. I
have made this report thus long, that the General may have all the
information that I can obtain. I must take this opportunity of mention-
ing to the commanding general the valuable services of Mr. Moses Carson,
who, when a march was made through this country by Capt. Smith, 1lst
dragoons, in September, volunteered his services as a guide, refusing
any remuneration from the U, States for them, and when he learned of this
scout, came and offered them to me, upon the same terms, which I most
gladly accepted.

I am, sir, very respectfully, your obedient servant,

(Signed) J. W. DAVIDSON,
1st Lieut. lst Dragoons, Commanding.
Major E. R. S. Canby, Asst. Adj. Gen, Monterey, Cal.
«9b=



2. REPORT OF BREVET CAPTAIN NATHANIEL LYON, 1850.%*/

HEADQUARTERS CLEAR LAKE EXPEDITION,

Anderson's Rancho, May 22, 1850.

SIR: In compliance with department orders (spec1al) No. 44,
I proceeded from Moriterey to Benicia, where I arrived on the night of
the 4th instant, and the next morning took command of the expedition
designed to proceed against the Indians on Clear lake and Pit river, by
virtue of Major Seawell's order of that date, (a copy of which is herew1th
enclosed,) and setting out next day (6th) from Benicia, I reached this
position, at the south end of Clear lake, on the llth. The next day the
dragoon company (Lieut. Davidson) was detached round the western shores
of the lake to co operate with the infantry, to proceed by water up the
lake, The Indians, on learning our approach, fled to an island at the
northern extremity of the lake, opposite to which, and on the western
shore of the lake, the command took position on the afternoon of the l4th,
the Indians still gathering rapidly on the island. Lieut. Davidson, with
Lieut. Haynes (mountain howitzer,) attacked a rancho on the morning of
this day, killing four and securing an Indian chief. Early on the morn-
ing of the 15th, the two shores being guarded, the landing on the island
was effected, under a strong opposition from the Indians, who, perceiving
us once upon their island, took flight directly, plunglng into the water,
among the heavy growth of tula which surrounds the islands, and which on
the eastern and northern sides extends to the shores. Having rapidly
cleared the island, I saw no alternative but to pursue them into the tula,
and accordingly orders were given that the ammunition be slung around the
necks of the men, and they proceed into the tula and pursue and destroy
as far as possible., The tula was thus thoroughly searched, with severe
and protracted efforts, and with most gratifying results., The number
killed I confidently report at not less than sixty, and doubt little
that it extended to a hundred and upwards. The Indians were supposed to
be in number about 400. Their fire upon us was not effective, and no in-
jury to the command occurred. The rancheria, extending about half way
around the island, was burnt, together with a large amount of stores collected
in it. Being satisfied that the Indian tribes on Russian river had partici-
pated in the murders of Stone and Kelley, and were now harboring one or two
tribes known to be the most guilty, I now proceeded to the headwaters of
that river, seeking first a tribe whose chief is called Chapo; but find-
ing the rancheria deserted to which my guide led me as his, I caused a

*/

—' Senate Executive Document No. 1, Part 2, pp. 81-83, 3lst Congress,
2d Session, 1850. :
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thorough but ineffectual search to be made in the vicinity, and then
proceeded down the river for about twenty-two miles to a tribe called

the Yohaiyaks, among whom was Preesta and his tribe, the most active
participants in the atrocious murders. I found them early on the morn-

ing of the 19th, on an island formed by a slough from Russian river,

which was covered with dense undergrowth, and in the part where the Indians
were mostly concealed were many trees, both dead and alive, in a horizontal
position, interwoven with a heavy growth of vines. Their position being
entirely surrounded, they were attacked under most embarrassing circum-
stances; but as they could not escape, the island soon became a perfect
slaughter pen, as they continued to fight with great resolution and vigor
till every jungle was routed. Their number killed I confidently report at
not less than seventy-five, and have little doubt it extended to nearly
double that number. I estimate their whole number as somewhat greater

than those on the island before mentioned, They were bold and confident,
making known their position in shouts of encouragement to their men and

of defiance to us. Two of their shots took effect, wounding somewhat
severely Corporal Kerry and private Patrick Coughtin, company "G", the
former in the shoulder and the latter in the thigh. A body of Indians
supposed to have been concerned in the outrages at Kelley's rancho, and

who it was believed were harboring one of the tribes known to have been
concerned in the Kelley murder, lay about ten miles below; and in order
that action might promptly be taken against them, according to the circum-
stances in which they might be found, I detached Lieutenant Davidson with
his (dragoon) company, to proceed hastily to the spot, so as to anticipate
an alarm from the events just mentioned, and obtaining, with the assistance
of Fernando Feliz, upon whose land these Indians lived, the facts, he was
instructed to act accordingly. On arriving at Fernando Feliz's rancho he
found the Indians had fled through fear. The intelligence that the hostile
tribe was harbored by them proved unfounded, and no definite intelligence
that they had participated in the murder aforesaid was ascertained. During
our passage down Russian river an Indian was taken captive, who communi-
cated some very unexpected intelligence - that some citizens (Spanish)

had instigated the Indians against the Americans, confirming in this
respect the hints previously thrown out to me by several persons.
Lieutenant Davidson informed me that if this statement were true, the
evidence of it must be found among the agents of these individuals,
(Spanish,) and that the agents were living on the road to Sonoma; and at
that place I accordingly detached Lieut. Davidson, to proceed to Benicia

by way of Sonoma, taking with him the wounded, and charged to obtain all
the information possible upon the subject above mentioned, and to act
accordingly; while the Indian who communicated the intelligence was
despatched with the promise to bring his chief and principal people to

the head of the lake and meet me to-morrow; and should they meet me and
confirm his statement, I shall endeavor to secure enough of them to estab-
lish the facts, and send them in safety to Benicia.

Leaving the valley of the Russian river, I proceeded across the

mountains dividing the waters of the river from those of the lake; and
after two days' march, arrived yesterday, about 2 o'clock, p.m., at this
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place.

Submitting respectfully the above brief account, I reserve for a
more convenient opportunity a detailed report, to be accompanied with a
map, which I shall furnish at an early day.

I am, sir, very respectfully, your most obedient servant,

~ N. LYON,
Brevet Captain 2d Infantry, Commanding Expedition.

Major E, R, S, Canby,
Assistant Adjutant General, Monterey, California.
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2. REPORT OF BREVET MAJOR GENERAL PERSIFOR F., SMITH, 1850.*/

Headquarters, Third Division
Sonoma, May 25, 1850

Captain:

Last summer, Captain Warner, topographical engineers, was killed
by a tribe of Indians on the headwaters of the Sacramento; and later in
the fall a tribe, or rather a confederacy of several who had long threatened
evil, murdered some citizens near Clear lake. Prompt pursuit wad made by
Lieutenant Davidson, commanding a company of dragoons stationed at Sonoma;
but the Indians took refuge on islands in the lake, and could not be reached
without boats; they became bold and defied us. I wrote, on my arrival from
Oregon and learning these events, that it was my intention to chastise the
authors of both outrages, and orders were issued conformably.

Lieutenant Davidson, a most intelligent and zealous officer, had
submitted a plan of action for the Clear Lake Indians, founded on his
experience on the first expedition, which was approved. General Riley
detailed his company, and, as I directed an additional force of infantry
to be added, the General placed Major Seawell in command of the whole.
Many instances were made by citizens to have the expedition start early
in the spring; but I gave positive directions that until the route was
practicable for wagons no movement should be made, as it was intended to
carry boats for use on the lake. Major Seawell made every preparation for
several months' service, for the detachment was to punish also, if they
could be found, the murderers of Captain Warner; but on the eve of start-
ing, the order of the President for a court-martial in Oregon took away
Major Seawell, and it was necessary to provide another commander. The lot
fell most happily on Brevet Captain Nathaniel Lyon, 2d infantry, and he
marched immediately, about three weeks since.

My instructions, conveyed through General Riley, were, to waste
no time in parley, to ascertain with certainty the offenders, and to strike
them promptly and heavily., There was no difficulty in determining the
guilty, for they boasted of the deed and defied punishment, secure of a
retreat on their islands in a lake surrounded by mountains impassable for
any carriage, Captain Lyon pushed his advance with all his activity, and
sent back all his wagons, except those prepared to carry three boats from
the foot of the mountain. By putting the teams of all on one wagon, and
by the assistance of all the men, the three wagons, with the boats, were
gotten over, and the boats concealed on the edge of the lake without the
knowledge of the Indians. A body of the latter were driven from a thick
jungle by a shot from a howitzer, and all took refuge by their tulé boats
on the island. Captain Lyon so disposed his command that a part, princi-

*
Ll Senate Executive Document No. 1, Part 2, pp. 75-81 [portion reprinted

here from pp. 78-79]. 31lst Congress, 2d Session, 1850.
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pally dragoons under Lieutenant Davidson, lined the shore nearest the
island, while the boats manned by the infantry were to attack them in
their retreat. The Indians, confident in their position, expected the
dragoons would have again to retire without being able to reach them, and
taunted them with the distance kept up between them - for some of them
spoke Spanish - invited them at least to wade into the water if they came
for a fight, &. When the boats appeared around the point, they set up a
howl of despair, but received them manfully with showers of arrows. Soon,
however, the fire of the infantry began, as the distance lessened, to tell
fearfully, and many fell before our men landed, when they were completely
routed, and only those could escape who could reach the water and conceal
themselves in the rushes. Another tribe concerned with these were still
further off. Captain Lyon pursued his march by night and day, and came
upon them before they could expect him; they were, however, prepared in

a measure, and had established themselves in a thick jungle. This was
surrounded and attacked, and, after a spirited defence, the enemy were routed.

The cavalry was then sent down, by Russian river and Sonoma, to
Benicia, to get their horses shod, which Captain Lyon, after moving down
the lake, was to attempt to cross, by Cash or Puta creeks, to the Sacra-
mento, to move on the headwaters of that river in search of the murderers
of Captain Warner. The facts I have detailed, I learn from the officers
who have returned this day: they all unite in awarding to Captain Lyon the
highest praise for his untiring energy, his zeal and skill, and attribute
his success to the rapidity and secrecy of his marches, and skilful dispo-
sitions on the ground. His own official report cannot reach me for some
time, but I cannot let the mail go off without communicating information
which must be interesting, and expressing my highest praise of Captain
Lyon's conduct, and of that of the officers and men under him, many of
whom fought in the water up to their arm-pits, with their cartridge boxes
on their heads,

The officers here think that two hundred Indians, at least, were
killed in the two affairs.

Your obedient servant,
PERSIFOR F. SMITH,
Brevet Major General, Commanding Division.

Captain Irvin McDowell, .
Assistant Adjutant General, headquarters of the army.

P.S. - As this seems to be the only division in which there is any fighting,
I have left out Pacific division.
P, F, S.

Headquarters of the Army,
New York, July 17, 1850.

W. G. FREEMAN
Assistant Adjutant General.
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3. STATEMENT OF JOHN McKEE, 1851.%/

3, '"The Indians met here [at Camp Lupiyuma, the native groups or "tribes"
identified as Ca-be-na-po, Ha~bi-na-pa, Do-no-ha-be, Moal-kai, How-
ru-ma, Che-com, Cha-net-kai and Me-dama-rec] are those against whom
an expedition was sent about one year ago under Captain Lyons, United
States army, because of the murder of two whites living among them.

We have since learned that the death of the whites was caused by their
own -imprudence and cruelty to the Indians working for them, and that
many innocent persons have suffered in consequence. They are fearful
of troops [McKee's party was accompanied by an escort of thirty-six
dragoons commanded by Major W, W. Wessells, U.S.A.] that it has been
fatiguing and laborious work to bring the Indians to a correct under-
standing of the object of the agent [R. McKee] in coming among them
[to make a treaty], through three interpreters."

*
) John McKee. Minutes kept by John McKee, Secretary, on the Expedition

from Sonoma through Northern California. Documents of the Senate of
the United States During the Special Session Called March 4, 1853,
Executive Document No. 4, pp. 134~178, 1853 (p. 142), entry of
August 20, 1851.
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4. STATEMENT OF GEORGE GIBBS, 1851.%*/

Writing on August 19, 1851, George Gibbs is describing Clear Lake. He
says (1853: 109):

"Upon the lake are several islands; of which the largest,
called "Battle island"', about a mile long, is at the northern
end...

A cattle ranch was formerly maintained in this valley,
and the adobe house, erected by t?e owners, was still standing
about three miles from our camp,i but at this time unoccu-
pied. It was here that Andrew Kelsey and Charles Stone were
killed by the Indians in December, 1849; a murder which was
severely punished during the next spring, by a party of troops
under Captain Lyons, who succeeded in bringing up a mountain
howitzer and two boats from below. The Indians, who had forted
upon the creek, at the upper end of the lake, being driven out
by a shot, were pursued in the boats to the island by a detach-
ment of infantry, and on their trying to escape to the shore,
attacked by the dragoons, who met them waist deep in the tule.
The utter rout and severe loss which they suffered, had ef-
fectually subdued them, and undoubtedly brought about the
readiness with which they now met the overtures of the agent."

X/ Journal of the Expedition of Colonel Redick M'Kee [McKee], United
States Indian Agent, through North-western California. Performed in
the Summer and Fall of 1851, In: H. R. Schoolcraft, Historical and
Statistical Information Respecting the History, Condition and Pros-
pects of the Indian Tribes of the United States, Vol. III, pp. 99-
177, Philadelphia, 1853 (excerpt here from p. 109). [Gibbs' Journal
was reprinted by the Archaeological Research Facility, 1972].

S. A, Barrett. The Ethno-geography of the Pomo and Neighboring Indians.
Univ. Calif. Publs. Amer. Arch. and Ethnol., Vol. 6, No. 1, 1908
records (p. 46) Indian recollections of Treaty Commissioner McKee's
camp of August, 1851, which he named Camp Lupiyama.
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5. STATEMENT OF PETER CAMPBELL, 1851.%*/

"Some farmers in this vicinity who had several Indians on their farms, as
was customary, went to the clear lake distant from here about sixty miles
and compelled about one hundred of the Indians to go with them to the
Sacramento Mines. In the Sickly Season most of them took the intermit-
tent fever [malaria?] and died, and of the whole company scarcely ten re-
turned alive. Those on arriving with their friends, complained of the
usage they received, and it is probable vowed revenge. Some time after
about January 1850 the wife of one of these men [ Kelsey] in Sonoma
was threatened by a young Indian and for which he received 100 lashes by
order of the alcalde and in about an hour was shot through the head by
her husband. Next night all the Indians in the vicinity fled to the lake
and in a short time they in return murdered the brother of the man who
shot the Indian [Andrew Kelsey], and his partner [Stone] and drove off
large numbers of their cattle, for which the brother of the murdered man
collected a strong force and on pretense of going to the lake and punish-
ing the murderers but instead of which they commenced an indiscriminate
slaughter of the Indians who reside on farms working for Americans and in
one night slew twenty. They were prevented by the citizens from utterly
annihilating them, and most of them arrested by order of the Government,
but no further proceedings instituted. Since this the Indians were
severely punished at the lake by the expedition sent to chastise them,
commanded by Capt. Lyons, of which you are already in possession, and
through dread they have kept to the mountains, [but not] till lately

that they are becoming friendly."

Ll Letter from Peter Campbell to the U.S., Commissioner of Indian Affairs,
Sonoma, June 1, 1851. Printed in full in R, F, Heizer, The Destruction
of the California Indians. (Document V: 3). Peregrine Publishers,
Salt Lake City, 1973,

-17-



II, NEWSPAPER ACCOUNTS

1. HORRIBLE SLAUGHTER OF INDIANS,*/

We have the particulars of the recent slaughter of a large number
of Clear Lake Indians by an expedition sent against them by U.S, Garri-
sons at Sonoma and Benecia. The tribe that incurred this terrible punish-
ment comprises the natives of Sonoma and Napa vallies, and has maintained,
in general, undisturbed peaceful relations with the white settlers of that
section of California. Last summer, however, a stubborn family Indian of=-
fered an indignity to the wife of one Kelsey, who had resided in the country
some nine years, for which he was taken before a magistrate and sentenced
to receive one hundred lashes. After this punishment, on the same day, we
are informed, Kelsey sought the wretched offender and laid him dead at his
feet, shooting him in the presence of several gentlemen who remonstrated
him on the barbarity of the deed. This man Kelsey was afterwards murdered,
as was also a brother-in-law, by the Indians of the neighborhood. Since
then repeated acts of violence have been visited upon the natives, and our
readers will remember the accounts which we published a few months since,
of outrages committed in Sonoma and Napa, by a party of desperate white
men. The Indians were driven to the mountains, and subsequently made
depredatory incursions upon their old masters, driving away cattle, and
indulging their natural propensity to steal. Complaints were made--doubt-
less the accounts of their conduct highly colored--to the garrisons at
Benecia and Sonoma, and on the lst of the month an expedition was fitted
out against them, composed of a detachment of Infantry, and a company of
Dragoons, under command of Lieut. Davidson (75 in all) with orders to
proceed against the Clear Lake Indians, and exterminate if possible the tribe.

The troops arrived in the vicinity of the Lake, and came unexpectedly
upon a body of Indians numbering between two and three hundred,--They im-
mediately surrounded them and as the Indians raised a shout of defiance
and attempted escape, poured in a destructive fire indiscriminately upon
men, women, and children. '"They fell," says our informant, "as grass
before the sweep of the scythe." Little or no resistance was encountered,
and the work of butchery was of short duration. The shrieks of the
slaughtered victims died away, the roar of muskets that ceased, and
stretched lifeless upon the sod of their native valley were the bleeding
bodies of these Indians~-=-nor sex, nor age was spared; it was the order of
extermination fearfully obeyed. The troops returned to the stations, and
quiet is for the present restored.

*
X/ Alta California, May 28, 1850. (This newspaper article was reprinted

in John Frost, History of the State of California from the Period of
the Conquest by Spain to the Occupation by the United States. Derby
and Mill, Auburn, N, Y., 1850 (pp. 223-225).
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2, THE CLEAR LAKE INDIANS,*/

A few days since, we published a brief account of an expedition
of the United States' forces against the Clear Lake Indians, furnished us
by a gentleman whose veracity we have never had any occasion to doubt,
nor ever heard impugned. Coming from near the region where the affair
took place, we deemed the information as explicit and accurate as it was
able to obtain, inasmuch as it was without our power to obtain any intel-
ligence from headquarters, or from any of the officers connected in any
way with the expedition. Reports similar to that which we gave publicity
in the columns of our journal were current throughout the city, derived
from various sources, and it was our duty to our readers to furnish the
best obtainable information upon the subject.

In publishing this account it was clearly expressed as particulars
derived from information, and the mere fact that it was published in our
columns was no endorsement of its correctness and accuracy. Our informant
was Capt. J. H., Frisbie, a gentleman well known and universally respected
in this country. It seems that this account has caused a great commotion
in camp, and excited a great deal of indignation. In an accidental inter=-
view with General Persifor F. Smith, yesterday, that officer took occasion
to pronounce our account false, in the very strongest possible language,
and with a very decided evidence of anger, and also to question, indirectly,
our motives for its publication. This general disclaimer of all the state-
ments contained in that account is all we have to go upon, for no one who
had official information has deemed it of sufficient consequence, it would
appear, to the public, to afford them an inkling of what has transpired.

We have no desire to question the orders of General Smith, or to bring
that officer any false position; although, if we deemed his course arbitrary
and unwarrantable, we should exercise the same right to express our views
in relation to them as we would of any other public officer connected with
the administration of our laws, either civil or military. We have upon
all occasion been ready to correct any error into which we may have fallen
or been led inadventently, upon its being made apparent to us. The only
other account of the Clear Lake affair which we have is the following,
which we copy from the Herald of yesterday. From what source the informa-
tion of our new contemporary was derived we are of course ignorant. It
will accord much satisfaction to believe it true.

Among the accounts of Indian disturbances we have published an
article from the Alta California, of this city, giving the
particulars of a rumored massacre of the Clear Lake Indians.
We thought, at the time of its publication, that it must be
greatly exaggerated, and upon applying at the proper source
for information, we find that we were not only correct in our

*
X/ Alta California, June 1, 1850.
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surmises, but that the affair has been wholly misrepre-
sented. The facts, derived from a source in accuracy of
which is unquestionable, are as follows: A party of Indians,
living in and about the Sonoma district, after committing
many murders and other outrages, in November last fled to
Clear Lake which is a sheet of water forty miles long and
six to eight miles wide, lying some fifty miles north of
Sonoma. Having been pursued by the troops, they took
refuge in one of the numerous islands of the Lake. This
they have made their abode ever since, setting the troops
at defiance and maintaining an attitude of hostility
toward all the whites. Until recently, the condition of
the roads rendered access to the Lake impossible for:an
armed force. About ten days since, however; Captain Lyon
was ordered to proceed to Clear Lake, and to punish and
dislodge the Indians from their stronghold. The latter
had fortified their position, and had provided a quantity
of provisions sufficient to enable them to sustain a-
twelve months siege. They defied the soldiers on their
‘approach, and invited them to come on if they wanted to
fight. The men advanced in boats, (which they had trans-
ported with great labor across the mountains,) and were
received with a shower of arrows. In the combat many of
the soldiers were seriously wounded, and a number of the
Indians killed. The statement that women and children
were massacred is wholly unfounded. Some of the squaws
were drowned in attempting to swim away, and it is said
that some of the children were put to death by their own
mothers; but the accuracy of this statement cannot be
vouched for. Capt. Lyon has proceeded up towards the
head waters of the Sacramento, in pursuit of the murderers
of Capt. Warner. This is the true history of the "horrible
slaughter of the Clear Lake Indians".
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3. THE KELSEY BROTHERS OF SONOMA AND THE INDIANS,*/

"There is a brotherhood of Kelseys living in Sonoma who are
among the oldest settlers of the State. These brothers have ever been
at open enmity with the Indians of the country. One of their number was
killed some time since by a party of Indians, for cruelty to one of
their tribe, and since his death frequent and daring have been the acts
of retaliation and revenge visited indiscriminately of sex or age upon
either Indian manzos or Indian bravos, in the vicinity of Sonoma. The
Kelsey brothers, we are told, started from Sonoma about 6 weeks since,
taking with them their 'household gods', with the intention of fixing
their residence upon the broad lands that border on Humboldt Bay. On
their way across the mountains which separate the valley of Sacramento
from the coast waters, they were attacked by a party of Indians, and
quite a severe battle ensued. Some gentlemen who arrived in Sonoma,
on Monday last, brought intelligence of the skirmish, from which the
Kelseys emerged unhurt. These gentlemen are from Trinity and report
having been robbed of everything, en route, by the Indians, who are much
infuriated against the whites, particularly against the Kelsey brothers."

* ' _
x/ Sacramento Daily Transcript, September 16, 1850.



III. HISTORICAL VERSIONS

1. C. A. MENEFEE, 1873.%/

"The first white settlers in Lake county were Kelsey and Stone,
who, in the year 1847, drove a large band of stock into what they christen-
ed "Big Valley". Ranching their stock in this valley seems to have been
their only intention, as they made no efforts at cultivation of the soil,
nor did they erect any buildings. Their intercourse with the Indians--
the Mayacamas tribe--seems to have been friendly until December, 1849, at
which time they (Kelsey and Stone) were murdered by the natives near the
present site of Kelseyville.

In 1851 a party of U.S. troops under command of Capt. Lyon, con-
sisting of infantry and cavalry, and having two pieces of ordnance, ar-
rived at the outlet of Clear Lake--Cache Creek. Finding no Indians in the
Lower Lake country, the infantry and ordnance were sent by boats to the
Upper Lake, the cavalry going by land around the west margin of Clear Lake.
A junction was made on the north shore of the Upper Lake, near which the
Indians had assembled in a strong natural position, from which they deemed
it impossible they could be dislodged. The cannon was brought into use,
loaded with grape and cannister, and at the first discharge produced the
.utmost dismay among the Indians. Resistance was forgotten, flight seemed
their only safety, and they "stood not on the order of their going". The
cavalry followed and cut down all alike. About two hundred were slain,
without the loss of even one white man. In 1852 Capt. Estellt/ arrived
in the Lake country with the "peace and treaty mission', and succeeded in
making a treaty that has not to this day been broken."

*/

=" C. A, Menefee. Historical and Descriptive Sketch Book of Napa, Sonoha,
Lake and Mendocino. Reporter Publishing Co., Napa, 1873 (pp. 23, 229-
230) . '

The facts, however, are as follows. In 1851 Col. Redick McKee,
appointed by President Fillmore as Treaty Commissioner, did meet
with the Clear Lake Pomo for treaty-making purposes. J. McKee,
Secretary to the Commissioner, wrote that '"General J. M., Estelle,
of Vallejo'" had agreed to supply beef cattle to Commissioner. McKee.
Estelle apparently held some kind of appointment by the governor of
California in the state militia. (Documents of the Senate of the
United States During the Special Session Called March 4, 1853.
Senate Doc. 4, pp. 134-135.
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* % % *

"In 1850 a party of Americans came over from Sonoma to avenge upon the
Indians in general the murder of Kelsey in Lake county, in which the
Indians of Napa had no hand. This party were on their way to Soscol to
attack the Indians there, but were turned back by another party of white
men at Napa, who prevented them from crossing the ferry. They then re-
turned to Calistoga, and murdered in cold blood eleven innocent Indians,
young ‘and old, as they came out of their 'sweat house' and then burned
their 'wickeyups', together with their bodies. The murderers (for they
were nothing less) were arrested by authority of Governor Mason, and taken
to San Francisco. However, the country was in such an unsettled and un-
organized condition, that they were set free on habeas corpus, and never
brought to trial."
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2. L. L. PALMER, 1881.%/

THE STONE AND KELSEY MASSACRE. -- We now come to the most inter-
esting part of the early settlement of Lake County, the chief interest
growing out of the tragical ending of the attempt to live among savages,
and be even more brutal than the natives themselves. We are sorry in-
deed that the truth compels us to place upon record the fact that the 'death
of these two brave frontiersmen was the result of their own folly and in-
difference to the simplest laws of justice and mercy. They violated those
grand fundamental principles which underlie all our relations with each
other, and especially the relations existing between superior and inferior
races. Of course, these men lived in the rudest stage of the country's
development, and were themselves imbued most thoroughly with the natural
lessons which were taught by the times. Vallejo's major-domos had lived
among them for the preceding several years and no trouble had arisen, but
Kelsey's high spirit set all of them in opposition to him, and at a con-
sequence it became a warfare, and he paid the penalty of his turpitude
with his life. We will present both sides of the story giving the fullest
details we could glean from white settlers concerning the matter, and also
the statement made by Augustine, chief of the Hoolanapos, who is said by
all to have been the originator of the massacre, and then let the reader
judge for himself as to the absolute justness of the deed on the part of
the Indians.

In the fall of 1847, Stone, Shirland, and Andy and Ben. Kelsey--
the latter two brothers--purchased from Salvador Vallejo the remainder of
his stock at Clear Lake, with the right to use the land which he.claimed,
as a pasture. Stone and Andy Kelsey went to the place and took posses-
sion of the stock, and remained there till the day of their death. It is
generally understood that they both went out with a band of Indians to dig
gold, but such is not the case. Neither of them ever went away from Lake
County with a band of Indians, but Ben. Kelsey did take the Indians away
as will be seen further on. They began operations in Lake County (we
will speak of it as Lake County for convenience) by the construction of an
adobe house, which was about forty feet long and fifteen feet wide. The
building was one story high, and had two rooms, and a loft above, the
partitions being of adobe and extending to the roof. The house stood,
"the long way," from north-west to south-east, and was situated just west,
and across the creek, from the present town of Kelseyville. There was a
fireplace in the north-west room. The work was all done by Indians, and
as slave labor of the worst kind. Pay, outside of very short rations and
a few bandana handkerchiefs, did not enter into the consideration at all.
Of course the Indians did not expect much in that day and age; still, they
had always had good food and in abundance when working for the Spaniards,
and had a right to expect as much from the Americanos.

*/

L. L. Palmer, History of Napa and Lake Cbunties. Slocum, Bowen and
Co., San Francisco, 1881 (pp. 49-58). :
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When they realized the situation, which they were not long in d01ng,
they began to demur and complain, and they got only harder tasks and
lashes for their dissatisfaction. At' last the Indians became resentful,
just as anybody would under the circumstances, and trouble began to brew.
The Indians began to help themselves to what there was in sight, so as to
get even on what was their due, and several head of cattle were killed by
them; and had not a wholesome check been put upon them, there is no tell-
ing to what extreme they would have carried their depredations upon the
stock. Stone and Kelsey were surrounded with Indians, and all attempts
at trying to bring the offenders to justice had so far proved futile.

They feared to make any out and out attack upon the Indians, lest they
should become overpowered. They were smart enough to inveigle the Indians
into storing all their weapons in the loft of the house, when they were on
good terms with them; hence, until new weapons could be made, or others
secured from other tribes, they had the advantage of them.

At length, in the spring of 1848, the trouble had so increased. that
the Indians had become the aggressors, and had not only threatened them,
but had congregated in large numbers around the house in which the two men
were virtual prisoners. A friendly Indian managed to escape, and make his
way to the settlements of Sonoma, and finally arrived at Ben. Kelsey's,
who lived at the Buena Vista ranch, and brought word that a massacre was
imminent, and that Stone and Kelsey desired assistance very much. A party
consisting of Ben. and Sam. Kelsey, William M. Boggs, Richard A. Maupin,

a young lawyer from Louisville, Kentucky, and Elias and John Graham,

went from Sonoma for the purpose of succoring the beleagured settlers.

The party went by way of Santa Rosa, the Rincon, across the mountains to
Elliott's place, which was west of the present site of Calistoga, across
the head of Napa Valley, over St. Helena Mountain, through Loconoma Valley,
over Cobb Mountain, and down Kelsey Creek to the ranch. They left Sonoma
in the evening and went as far as Harlan's place at the Hot Springs, now
Calistoga, and arrived at their destination after dark the next night,
traveling continuously. At Elliott's the party was joined by Ems. Elliott,
a son of Wm. Elliott. When it is remembered that there was only an Indian
trail along the route they pursued, some realization of their trip may be
had. Dense chapparal grew along the entire road, which it was next to
impossible to penetrate. Such a fatiguing journey required nerve and
endurance, as well as a great degree of bravery.

~ As stated above, the party arrived at the end of their journey
after dark. They halted in the bed of the creek some distance above the
house, and Mr. Boggs made a reconnoisance of the situation by proceeding
down the creek to just about where the road leading south from Kelseyville
now crosses the creek, thence making a detour to the left till he came upon
high enough ground to give him a commanding view of the place. A wild
sight met his gaze, made doubly weird by the dim light which the stars
shed upon the scene. Looming up in bold relief stood the black walls of
the adobe house, with its doors barricaded, proving indeed a veritable
fortress. Around it on all sides swarmed a host of naked savages, yelling
and howling like so many ravenous beasts of the woods. Near by the dying
embers of the evening's camp fires could be seen, the fitful gleams of
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which revealed the forms of hovering squaws, who were adding to the
general pandemonium by uttering dismal wailings. Such a sight needs but
to be seen once in a lifetime to so thoroughly impress it upon the tab-
lets of memory that time itself can not deface, and until life itself
is lost will it never be less vivid than when first seen.

The scout returned and reported what he had seen, and a council of
war was held in which was discussed the best mode of making a successful
sally upon the beseiging host of Indians. It was finally determined that
they would mount their horses and make a fierce charge upon them, and if
they showed fight to shoot, otherwise not to wound or kill any of them,
which, by the way, was a wise and humane plan, and the wisdom of their
course was fully vindicated. They passed down the creek, over the same
route that Mr. Boggs had taken, and when they came to where he had halted,
they put spurs to their horses and with a wild whoop rushed pell-mell among
the savages. They fled in all directions in a most precipitous manner, and
were soon all hid among the bushes or in the rancheria. It was soon found
out by them that the other Kelseys were among the number, and as several
of them were acquainted with them, and as there had been no shots fired,
several of the Indians ventured forth and began talking with the Kelseys.
The Indians were told that a large force of soldiers with their '"boom-
booms" were coming just behind and might be expected any minute. This had
a very quieting effect on the Indians, and nothing more was heard of them
that night.

Stone and Kelsey were indeed being beseiged, and when they heard the
clang of the horses' hoofs and the voices of white men they gladly enough
opened the doors of their quasi fortress. It was found that the immediate
cause of the warlike demonstrations was the fact that they had all the
weapons of the Indians in their house and refused to give them up, and the
Indians had about made up their minds to force a concession, even if they
had to kill Stone and Kelsey to secure their bows and arrows. It was
found that they had been under surveillance for several days, and that
they had nothing at all to eat in the house, and as the men who had just
arrived were out of rations, and had been all day, something had to be
done at once for food. Andy Kelsey set about it and captured a wild tule-
root and mast-fed hog which they proceeded to cook for supper, partaking
of their repast about midnight. A royal feast that, with neither bread
nor seasoning.

- One would naturally suppose that after this display of the dispo-
sition and power also of the Indians, that Stone and Kelsey would have
made reasonable concessions to the Indians, and have pursued a course of
pacification in the future; but nothing was further from the plans of the
Kelseys than this. The next morning the entire body of Indians was called
up and a list made of them, and they were enrolled into a company, as it
were, the best of all the body being selected. One chief, whose name was
Preetta, had a fine lot of Indians in his tribe and he furnished the most
of the company. This company consisted of one hundred and forty-four
picked men, and the object of enrolling them was to organize an expedition
against a small band of Indians living in Scotts Valley, and who, it was
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believed, had been the ones who had been marauding the cattle.

When the party was made up, Ben. Kelsey gave them their bows and
arrows, though some were only armed with a sharpened stick, the pointed
end of which had been hardened in the fire. The party consisted of the
one hundred and forty-four Indians, the eight white men who had come up
from Sonoma, Stone and Ben. Kelsey. They left the ranch in the forenoon
and proceeded on thelr journey by where Lakeport now stands. Late in the
evening they were j01ned by Walter Anderson and a young man named Beson,
who lived near where Lower Lake now stands, and who had just come into
the county. From the site of Lakeport they went directly west till they
entered the head of Scotts Valley and passed along down it, scouring the
country for the band of offending Indians, but theéy had been warned and
the bird had flown. They arrived late that night at the junction of
Scotts Valley with the Blue Lakes Cafion, where they camped. The next
morning they proceeded up the Blue Lakes Cahon, and about nine o'clock a
commotion was noticed among the Indians that were deployed upon the right
wing of the lines. Soon they came down to the center, where the white
men were, dragging a bleeding and trembling captive. He was found to
belong to the tribe that was being sought for, and was at once questioned
as to the whereabouts of the main body of the band. He indicated by nod-
ding his head--for his hands were already tied behind him--that they were
farther up the cdion. The order to advance was glven and on they went,
he still indicating that the Indians were up the canon. At noon the party
halted at the top of the ridge at the head of the canon. It was then de-
cided that the captured Indian had deceived them, and Ben. Kelsey tied
the Indian up to the limb of a tree and made every Indian he had with him
cut a switch, or rod, and march by this poor fellow and give him a stroke
with it on his bare back. It will thus be seen that he gave the Indian the
equivalent of one hundred and forty-four lashes, and an eye-witness states
that many of them were dealt in a most heartless and cruel manner, while
a few of his friends, or rather who sympathized with him, and in whose
breast there still beat a heart with a grain of humanity left in it,
lightened their stroke so that it was pro forma only. Kelsey was
remonstrated with by those present, but to no purpose, and he went so -
far as to tell his brother that he "guessed he knew his own business'.

The prophetic remark was made at the time that somebody's blood, if not
his life, would pay the penalty of that fearfully brutal scourging. The
Indian was glad enough to tell the truth when he was untied, but one straw
more had been laid upon the camel's back which was bearing all the grudges
which the Indians had against Stone and Kelsey.

As stated above, the captive and lashed Indian relented, and led
them directly to the hiding place of his brethren. They were on the peak
of the mountain just west of the mouth of Blue Lakes Cafion, in a dense
jungle of chemisal. The Kelsey Indians dashed up the rugged sides of
that mountain and captured the whole band, and dragged and drove them
down to the valley below. It was about dark now, and a lot of deer were
killed, and the Indians, friends and foes alike, given a good feast of
raw venison, entrails and all. To say that that was a pleasant night for
the whites, numbering only a dozen all told, surrounded as they were by a
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horde of savages who were almost all enraged by the transaction of the
day, and having a large portion of the mistreated man's own tribe among
them, is to state something very far foreign to the truth. One of the
party states that it was about as restless a night as any he ever spent,
and his experiences in the pioneer days of California would fill a book
with real occurrences alongside of which J. Fennimore Cooper's romances
would pale. The next day the entire body of Indians were marched by way
of Tule Lake and the Clear Lake shore to Kelsey's ranch, a body of whites
‘making a detour into Scotts Valley and destroying by fire the rancheria
of the captured tribe, thus rendering them not only slaves but homeless.
Their homes were nothing but thatched lodges it is true, but then it was
home to them, and to them as to us "the dearest spot on earth."

The next scene in the drama is one that is generally misunderstood
and misstated, and we have taken great pains to get at the correct facts
in the matter. Reference is made to the gold-hunting expedition, which
is generally, and quite properly too, stated to be the grand inciting
cause that led to the massacre of Stone and Kelsey. In passing, however,
we will state that just subsequent to the events narrated above it was
proposed to take a lot of the Indians then at the ranch and bring them to
Sonoma, and use them in making adobe houses. This idea was taken up with,
and one hundred and seventy-two Indians are said to have been taken out
for that purpose. We know nothing of their treatment or their compensation,
but suppose that it was all legitimate. Augustine states that he was taken
to the Kelsey ranch in Sonoma, and that, having a strong desire to see his
home and friends once more, he ran away, and returned to the Kelsey place
in Lake County. He further states that he was shut up in a sweat-house
for a whole week, and fed on nothing but bread and water. He says that
Stone and Kelsey whipped lots of Indians, but never whipped him. These
Indians who were taken to Sonoma in 1848 were allowed to return to Lake
that fall.

In the spring of 1849, a year after the gold excitement broke out,
Ben. Kelsey proposed to ex-Governor L. W. Boggs that a party be made up
to go to the head-waters of the Sacramento to prospect for gold. This was
acted upon, and the party as organized consisted of Sam. and Ben. Kelsey,
L. W. Boggs (who did not go with the party, however), William M. Boggs,
Salvador Vallejo, Alf., Musgrove, A, J. Cox (later of the Napa Reporter),
and John Ballard. Juan Castinado was with the party, but not interested.
Ben. Kelsey then went to Clear Lake, and got fifty picked men of the
Indians of that country, and brought them to Sonoma to join the party there.
It is not our intention to give a detailed account of this venture, though
fraught with many incidents of great interest; but none of the actors in
it were in any way identified with Lake County except the Indians; and one
word will cover all that is to be said of them, and that word is--DIED!
The party arrived at their destination in good shape, and with an abundance
of supplies. After a few days prospecting, Kelsey turned his attention in
another direction. It so happened that there were a lot of camp-followers
who came up from the south, and a lot of people from Oregon were just com-
ing in from the north on their way to the California mines, and they all
met and centered at the camping place of this party. Ben. Kelsey found it
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less trouble and fully as profitable to him to remain in camp and sell
supplies, as it was to tramp around on prospecting tours. Prospect he
would not, but sell goods he did, much to the disgust of all interested,
especially Governor Boggs, who sunk about twelve thousand dollars by the
speculation. The result was, that Kelsey sold them all out of house and
home, and had no supplies for himself, let alone the Indians. They were
not put at very hard work, but they were fed just as sparingly in propor-
tion. In a short time malarial fever broke out among whites as well as
Indians, and Ben. Kelsey had to be brought home on a bed. But there was
no one to bring the poor Indians home on a bed, in a wagon, on a horse,
nor to even guide them to their far away mountain home. They were in a
hostile land, with neither strength nor arms. The Corusias were their
deadly enemies, as was evinced by the fact that on the way up a camp was
struck in close proximity to a Corusia rancheria, and the Indians of the

party would not sleep off by themselves that night at all, being sore

-

afraid of an attack before morning. The estimates of the whites as to the
number who returned range from one to twenty-five. It is possible, and we
shall not say at all improbable, that but only one or two of them ever re-
turned.

But, be that as it may, the Indians who did return had certainly a
most heartrending and pitiful story to tell. Sons and brothers who had
gone away in the full pride of their manhood, had fallen victims to hunger,
disease and the enemy's bow and arrow. The flower of the nation had been
mowed down as it were with a scythe, and that too at the instigation of
the hated white man, and more, at the instance and under the control of
an abhorred Kelsey, and they said to the settlers, "Kelsey blood shall
pay the penalty." When Andy Kelsey was asked about where the Indians were,
and when they would come home, he told them a plausible story which paci-
fied them and filled their bosoms with hope for yet a little longer, hoping
always against hope that the wanderers might yet reach the wigwam of their
youth, But such was never to be, and as the solemn and sad truth dawned
upon their souls, a feeling of revenge, dire vengeance began to spring up
in all their bosoms, just as it would in any other man's and if in our
own blood we would call it rightous and praiseworthy. If so in us, why
not in the poor untutored savage of the far away western wilds?

But Stone and Andy Kelsey, who remained at the Lake ranch all the
time when they found out the truth, instead of going rightly about it to
pacify the Indians, only continued to add insult to injury. It is stated
by white men that it was no uncommon thing for them to shoot an Indian

~just for the fun of seeing him jump, and that they lashed them as a sort

of .a recreation when friends from the outside world chanced to pay them
a visit., For the sake of the Indians, it was fortunate that these visits

mere few and far between. By all it is stated that they took Augustine's
wife and forced her to live with one of them as his concubine, and compel-

led her to cease all relations with her legal spouse. And so we might go
on adding to the lists of aggressions, all of which, be it distinctly
understood and remembered, is the testimony of the white people who knew

.them in their day, or who have it from first hands..
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The following is the statement made by the early settlers, con-
cerning the massacre: As stated above, Stone and Kelsey had taken
Augustine's squaw away from him and had her in the house with them, and
this naturally made him more vengeful than the other Indians. He was now
a sort of boss vaquero, being a chief, and hence had a double leverage as
it were, having the confidence of the white men and an extra degree of
influence over the Indians. It is stated that while Stone and Kelsey were
away with the vaqueros one day, attending to their cattle, the squaw fil-
led the guns full of water, thus wetting the charges thoroughly. The next
morning, while Stone and Kelsey were at breakfast, the Indians made a.
charge upon them, and Kelsey was killed outright with an arrow. Stone
escaped up stairs, and the Indians rushed in after him, and he jumped out
of the upper window and ran down to the creek and hid in a clump of wil-
lows. By this time the whole rancheria was aroused, and when they smelled
blood as it were, or sniffed the battle from afar, they all became ravenous.
They all turned out to search for Stone, and finally an old Indian found
him and struck him on the head with a rock, killing him. - The two men were
buried in the sand of the creek bank. This was in the fall of 1849.

The Indians were foolish enough to think that because they had kil-
led these men they would be thenceforward free from further trouble, and
in this idea they became doubly reassured, as weeks and months went by and
there was manifested by the whites no intention of revenge, and in fact
none were seen in the country during the winter. In the spring of 1850,
however, the scene' changed, and their dream of uninterrupted security was
demolished by the roar of artillery and the sharp rattle of musketry. A
detachment of soldiers under Lieutenant Lyons (afterwards the brave General
who fell at Wilsons Creek, near Springfield, Missouri, during the War of
the Rebellion) was sent up there to punish them; and, if we are to judge
by the work they are reported to have done, they did their work with a
vengeance. '

When the soldiers arrived at the lower end of the lake, coming over
Howell Mountain, through Pope and Coyote Valleys, they found that the
Indians had all taken to an island in the lake and it was impossible to
get at them. They then sent back to San Francisco or Benicia and got two
whale-boats and two small brass field-pieces. These boats were brought
up on wagons, and those wagons were the first ever seen in Lake County,
and what that trip must have been is easily imagined by any one familiar
with California mountains. By this time quite a party of volunteers from
among the settlers had arrived, and the expedition was organized about as
follows: Part of the soldiers with the cannon embarked in the whale-boats,
and the main body of the soldiers and the volunteers, being mounted, pro-
ceeded around the lake on the west side, this party being in command of
Lieutenant George Stoneman (afterwards General Stoneman, who made his name
famous during the War of the Rebellion). The Indians were located on an
island which was situated near the head of the lake, being surrounded by
deep water in the winter season, but shallow in the summer when the water
is low, having gone there in the interim between the arrival of the first
and last detachment of troops. :
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The point of rendezvous of the soldiers and volunteers was at what
is now known as Robinsons Point, a short distance south of the island.
During the night the volunteers and artillery went around the head of
the lake, and got as near to them as possible. In the morning a few shots
were fired with rifles to attract their attention; but as the balls fell
far short of the range, the Indians only laughed at them. The entire body
of Indians congregated on that side of the island, to watch the men and
to jeer at them. In the meantime, the soldiers in the boats had come up
on the opposite side of the island, and, at a signal, the artillery was
turned loose upon them. Had a thunderbolt from heaven fallen out of a
clear sky among them, it would not have created greater consternation than
did those canister shots which went plowing madly through their numbers,
strewing the ground with dead and dying.

To say that a panic seized them but mildly expresses the state of
affairs among them at that supreme moment of their dismay and discomfiture.
Pell-mell they rushed over the island to shelter themselves from the ter-
rible ravages of the "boom-booms," as they called them. To their utter
surprise as they descended the opposite side of the island, a line of
soldiers rose up from the tule and received them with a deadly volley of
musketry. Words fail to describe the wonderful state of confusion that
followed. They rushed madly into the water, and swam off to the main land
and escaped to the mountains, but many of them were left upon the field
and in the water, as it is said that the soldiers killed women and children
indiscriminately, following them in the water and shooting them and club-
bing them with their guns and oars. It is said that the settlers took no
part in this general slaughter, and a story is told of cne who happened
to run across a comely squaw hidden in the brush, and taking a fancy to
her thought to capture her. She did not intend to have it that way, and
when he approached her to compel her to arise, she arose in the might of
her insulted and outraged sympathy for her people, and the man stated that
he would never be more glad to escape with his life from the clutch of a
she bear, than he was to get away from her. He had to use very severe
measures to save his own life, though nothing was farther from his inten-
tions than to wantonly injure the woman.

The soldiers proceeded from the scene of this one-sided combat
over the mountains to Potter and Ukiah Valleys. In the former they found
no Indians, though the rancherias were numerous. The Indians had been
warned and had taken to the brush. 1In the latter place the Indians, al-
though warned, had never seen a soldier, and did not know how hard they
could shoot, and hence remained at home to receive them in a hospitable
manner. The result was that the soldiers made an onslaught upon their
rancheria and killed about thirty of them. They then proceeded down the
Russian River Valley to Santa Rosa and Sonoma, and thence to Benicia,
being gone something over a month. Their wagons and boats, and the cannon,
vere left at the lake, and parts of them were found here and there years
afterwards. One of the cannon was found near the foot of Uncle Sam Mountain
by a lot of hunters, among whom was Dr. Downes, now of Lakeport, and as it
vas the Fourth of July, they started in to celebrate the day with it.
They put too much powder in one of the charges and the cannon was wrecked.
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The other is supposed to be lying at the bottom of the lake somewhere.
One of the boats was found in the sand on the south bank of the lake
several years ago, and what became of the other is unknown. These were
the first wagons, boats and cannons ever in Lake County. The wagons and

the wheels of the cannon came into good play with the earlier settlers,
who used them as long as they lasted. '
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3. A, CARPENTER AND P, MILLBERRY, 1914.%/

THE ADVENTUROUS CAREER OF STONE AND KELSEY

The most interesting and tragic chapter in the history of the
early settlement of Lake county is undoubtedly the adventurous career
of Stone, whose given name is unknown, and Andy Kelsey, in the county
for several years, and their massacre at the hands of the Indians. Con-
flicting views are held as to the blame of this killing, based on the
evidence of white settlers and of Chief Augustine, but the consensus of
opinion is that the deed was justified by the harsh and unjust treatment
given the Indians by these two frontiersmen. Making due allowance for
the rude stage of development of that time and of the Indians' semi-
savagery, the facts stand out that Vallejo's major-domos had lived among
them for years without trouble, and that a succession of cruelties was
practiced on the meek aborigines by Stone and Kelsey, arousing resentment
which became warfare and resulted in their death.

In the fall of 1847, Stone, Shirland, Andy Kelsey and Ben Kelsey,
the last named two being brothers, secured from Salvador Vallejo the use
of the land which he claimed, with their purchase of his remaining stock
in the county. Stone and Andy Kelsey came to the rancheria and took
possession of the place and cattle. Their operations began with the con-
struction of an adobe house forty feet long by fifteen feet wide, divided
into two rooms and a loft above, which was situated on what is now the
Piner ranch, just west of and across the creek from the present town of
Kelseyv111e.

The work was done by Indians, practically without pay, and the
rations and treatment given them were far short of what they had been
used to when working for the Spaniards. Resenting this, the Indians com-
plained and got only harder tasks and whippings for their dissatisfaction.
Trouble began to brew, and the Indians helped themselves to what they
could find and killed not a few cattle for food.

Stone and Kelsey realized their increasing danger and inveigled
the Indians to store their weapons in the loft of the house. 1In the
spring of 1848 the Indians became aggressive, and numbers of them .
gathered at the rancheria and beseiged the two white men in their house.
A friendly Indian made his way to the Sonoma settlement carrying word of
the perilous situation. There a relief party was formed consisting of
Ben and Sam Kelsey, William M. Boggs, Richard A. Maupin, a young lawyer
from Kentucky, Elias and John Graham. They rode horseback over the rough
trail via the present sites of Santa Rosa, Calistoga, over St. Helena
mountain, through Loconomi valley, over Cobb mountain, and down Kelsey

. _
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creek. Ems Elliott had joined the expedition at his father's ranch
near the Hot Springs, now Calistoga.  The ride took about thirty-six
hours of almost continuous traveling.

A NIGHT ATTACK UPON THE INDIANS

They arrived at their destination after dark and halted in the
creek bed at some distance from the house, while Mr. Boggs reconnoitred.
He crossed the creek, made a detour to the left and came out on the high
ground just south of the building. The sight which met his eyes was a
wild and weird scene of savagery, enough to curdle the blood, which left
in the minds of those witnesses a vivid recollection which lingered to
their last days.

The adobe house loomed up in the night, dark and silent. Sur-
rounding it, shrieking and yelling like fiends, danced a horde of naked
savages., The squaws hovered over the fires, adding their dismal wails to
the pandemonium, It required courage of a high order for eight men to
resolve to attack those hundreds of impassioned Indians, to risk their
lives to save the beseiged whites, but not a man of them failed.

A council was held on the return of the scout, and the party de-
termined to make a mounted charge with noise to stampede the Indians, but
to avoid shooting if possible. They rode silently to where Mr. Boggs made
his reconnoissance., Down a short and steep hill they spurred their horses,
with wild yells, right into the thick of the howling savages. So complete
was the surprise and so fierce the charge, the Indians broke and fled in
all directions. In a few minutes not one of them was in sight.

At the sound of white men's voices and horses' hoofs, Stone and
Kelsey quickly unbarred the doors of their fortress, from which they had
not expected to come out alive. It was learned the principal cause of
the Indians' hostile demonstration had been the withholding of their bows
and arrows by the white men. That the aboriginals had been weaponless no
doubt contributed to the fortunate outcome of what seemed in advance a
desperate encounter.

The Indians soon finding out that other Kelseys were in the party,
whom some of them knew, and no shots having been fired, they came out of
hiding and conferred with the whites. A pretense that a big force of
soldiers, with their "boom booms," was coming, had a quieting effect on
the Indians. Stone and Kelsey had been shut up in the house for several
days and had eaten their last rations.

Their hazardous experience did not teach Stone and Kelsey any les-
son of forbearance and pacification with the Indians. On the morning
after the rescue, the Kelsey brothers summoned the entire tribe and picked
from them one hundred and forty-four men to constitute an expedition against
a small band living in Scotts valley, who were believed to have been the
marauders on the cattle herds. The ten white men led the expedition, and
later were joined by Walter Anderson and a young man named Beson, who had
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just come into the Lower Lake region. The party passed the present site
of Lakeport, then went west to the head of Scotts valley, and proceeded
down the valley, scouring the country for the objects of their pursuit.
They reached the injunction of Scotts valley and the Blue Lakes canyon
late that night without having found the Scotts valley Indians. The next
morning some of the bucks in the expedition brought in a wounded captive.
This Indian indicated that his band was farther up the Blue Lakes canyon.
The pursuit continued till the party reached the divide, now the boundary
line between Lake and Mendocino counties.

Believing that the captured Indian had deceived them, Ben Kelsey
tied the unfortunate up to the limb of a tree and compelled every Indian
to cut a switch, march past and give him a blow on the bare back. Kelsey
was remonstrated with by others of the white men, and the prophetic remark
was made that somebody's blood would pay for that brutal scourging. After
his beating, the captive revealed the hiding place of his tribesmen, on
a mountain west of the mouth of Blue Lakes canyon, probably Cow mountain.
The Kelsey Indians made a dash up the mountain side and captured the entire
band, dragging and driving them to the valley below. That night was after=-
ward described by members of the party as about as harrowing an experience
as they had ever felt, when the dozen white men camped in the wilds with
hundreds of bucks of two warring tribes, both of whom had deep grievances
against the whites. The next day the entire body of Indians was marched
by way of Tule lake and Clear lake to Kelsey's ranch, a few of the whites
making a detour into Scotts valley and burning the rancheria of the
captured tribe.

The Sonoma settlers left for their homes, and Stone and the Kelseys
continued in their acts of aggression and injustice toward the Indianms.
That summer a party of bucks was taken to the Kelsey ranch in Sonoma and
made to build adobe houses. Chief Augustine was one so taken. He said
that when he ran away and returned to Lake county he was imprisoned in a
sweathouse for a week. He said many Indians had been whipped by Stone

and Kelsey.

The outrage that aroused the deepest resentment in the hearts of
these simple and long-suffering redmen, and which constituted the direct
inciting cause for the massacre of that pair of cruel yet remarkably
daring pioneer whites, was the gold hunting expedition. In the spring of
1849, in the gold excitement, a party was organized at Sonoma to go
prospecting at the headwaters of the Sacramento river. The expedition,
as organized, comprised Sam and Ben Kelsey, ex-Governor L. W, Boggs (who,
however, did not go with the party), William M. Boggs, Salvador Vallejo,
Alf Musgrove, A. J. Cox, John Ballard and Juan Castinado. On formation
of their plans, Ben Kelsey went to Clear Lake and got fifty picked men
of the Indians. .

Of that band, the early authorities state that probably not more
than one or two Indians ever got back to Lake county. Hunger, disease,
privation and their Indian enemies decimated their numbers. The blame
is placed mainly on Ben Kelsey. He found selling the expedition's sup-



plies more profitable than prospecting, and depleted their provisions.
The Indians starved, and malarial fever worked its ravages. The Indians
who returned told a heart-rending story. When months passed and their
sons and brothers did not return, "Kelsey blood shall pay the penalty,"
was the revengeful thought of the remainder of the tribe.

THE MASSACRE OF STONE AND KELSEY

Stone and Andy Kelsey remained in Lake County during this ex-
pedition, and their conduct toward the Indians became more outrageous.
It was a sport to shoot at them to see them jump, and to lash the helpless
redmen, to amuse chance white friends who came into the region. They
seized Chief Augustine's wife and forced her to live with them. This
squaw played a leading part in the conspiracy which brought on the white
men's death,

In the fall of 1849, when Stone and Kelsey were away with the
vaqueros, attending to their cattle one day, Augustine's squaw poured
water into their loaded guns. The next morning some of the Indians made
a charge on the house. Kelsey was killed outright with an arrow, shot
through a window. Stone escaped upstairs, and on the Indians rushing up
after him, jumped out of an upper window, ran to the creek and hid in a
clump of willows. By this time the entire rancheria was aroused to
bloodthirstiness, and all the bucks joined in the search for Stone. An
old Indian found him and killed him with the blow of a rock on the head.
The bodies were buried in the sand of the creek bank. A simple stone on
the bench above Kelsey creek, now occupied by the Kelseyville I. O. O. F.
cemetery, marks the graves of that adventurous if vicious pair of pioneers
of Lake county.

The Indians' feeling of security from further invasion of the
whites was rudely dispelled in the spring of 1850. A detachment of
soldiers under Lieutenant Lyons (afterwards the brave general who fell
at Wilson's creek, near Springfield, Mo., in the Civil War) was sent to
punish them for the Stone and Kelsey massacre. The soldiers came over
Howell mountain, via Pope and Coyote valleys. When they arrived at the
lower end of Clear lake, they learned the Indians had taken refuge on an
island in the northern end of the lake. The soldiers sent back to San
Francisco or Benicia and secured two whale boats and two small brass
cannon. These were arduously brought up on wagons, the first vehicles
ever in the county, over narrow trails and rough, unbroken country.

GOVERNMENT PUNISHES THE INDIANS

A number of volunteers from among the settlers joined the military
expedition. Part of the soldiers, with the cannon, proceeded in the boats
up the lake. The others rode up the west side of the lake. This party
was in command of Lieutenant George Stoneman (afterward General Stoneman,
and noted in the War of the Rebellion). The rendezvous of the white men
was at Robinson's Point, south of the island. During the night, part of
the detachment went by land around the head of the lake with the cannon,
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approaching to the nearest point on the north side. In the morning a
few rifle shots were fired by the latter to attract attention. The bul-
lets failed to carry to the island and the Indians gathered on the shore
on that side and jeered at the whites. Meanwhile the soldiers in the
boats came up on the opposite side, and at a signal, the cannon opened
fire. The cannister shot plowed through the surprised redmen, killing
and wounding many at the outset. The panic-stricken Indians rushed to
the south side of the island and a line of soldiers rose up from the
tules and received them with a deadly fire of musketry. Beset on every
side, the remaining redmen jumped into the water and attempted to swim
to the mainland., Tales of the white participants and Indian traditions
differ as to the extent of this massacre, but there is little doubt but
that at least one hundred Indians were killed or drowned in the engage-
ment. The name of Bloody Island, still attached to this site, attests to
the sanguinary nature of the conflict.

The soldiers proceeded over the mountains to Potter and Ukiah
valleys, engaging in other skirmishes, and returned to Benicia by way of
Russian River valley and Santa Rosa. Their wagons and boats were left at
Clear lake, and parts of them were found in various sections of the
county within comparatively recent years.
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IV, INDIAN VERSIONS OF THE MASSACRE

1. CHIEF AUGUSTINE, ca. 1880.%/

‘Chief Augustine's Version of the Massacre.--We will now give the
story as related by Augustine verbatim, taken down stenographically at
the time of its recital. There were two interpreters present, and the
story was told in a straightforward manner, and with but few questions
being asked. The people of Lakeport have great confidence in his veracity
as far as he thinks that he is right. In the main his story agrees with
that already recited and which was gleaned from the white settlers.
Wherein it does not we cannot, and presume no one else can reconcile the
two. Here is the narration:

"Salvador Vallejo had a claim on sixteen leagues of land, around
the west side of Clear Lake. Stone and Kelsey came and built an adobe
house at where Kelseyville now stands. They had nothing but one horse
apiece when they came into the valley., They got all the Indians from
Sanel, Yokia, Potter Valley and the head of the lake to come to the ranch,
and of all those there he chose twenty-six young Indians, all stout and
strong young men, and took them to the mines on Feather River, and among
them was Augustine. This was in the summer time. In one month the Indians
had got for them a bag of gold as large as a man's arm. They gave the
Indians each a pair of overalls, a hickory shirt and a red handkerchief
for their summer's work. They all got home safely.

"They then made up another party of one hundred young men, picked
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